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JÁTÉKOSAN AZ ÖNKORMÁNYZATISÁGRÓL 
Polgármesterválasztás, bizottsági és testületi ülések, 
képviselői felszólalások is voltak azon a szimulációs 
versenyen, amelyet kispesti általános és középiskolá-
soknak hirdettek meg, hogy el tudják képzelni, majd 
„élesben” ki is kipróbálhassák, miként működik az 
önkormányzat, hogyan lesz egy javaslatból előterjesz-
tés, majd vita után döntés. 

7. oldal

DIÁKÖNKORMÁNYZAT

A közbiztonság állapotáért 
mindig a rendőrséget teszik 
felelőssé, ha jó, ha nem, 
akkor is. Tapasztalataim 
alapján mondhatom, hogy 
Kispest közbiztonsága jó, 
és ezért a kollégák nagyon 
sokat tesznek.  

4. oldalÖNKORMÁNYZAT

Konzultációt kezdtünk a 
háziorvosokkal a megemel-
kedett rezsiköltségek miatti 
segítségről, a betegellátás-
sal kapcsolatos problé-
mákról, az egészségügyi 
dolgozók közérzetéről és a 
betegek panaszairól.

4. oldal

GAJDA PÉTER
KÖRNYEZET

A Határ úti csomópont 
nagyon intenzíven használt 
terület, ahol naponta embe-
rek ezrei fordulnak meg. Az 
akció célja, hogy tisztább, 
kulturáltabb környezettel 
találkozzanak a kispestiek 
és az erre utazók. 

7. oldal

KRAMMER GYÖRGY ZSOLT
KÖZBIZTONSÁG

VARGA ATTILA

Megújul az Ady Endre úti fasor
6. OLDAL



Az emblematikus intézmény 100 évét, 
mindennapjait mutatja be a Nagy Balogh 
János Kiállítóteremben május 15-én nyílt 
időutazásos helytörténeti tárlat. Dr. Hiller 
István országgyűlési képviselő arról beszélt 
megnyitójában, hogy a KMO sok értéket te-
remtett, rengeteg embernek adott értelmes 
napokat, heteket, és egy kerületnek, egy kö-
zösségnek lett a szimbóluma. Szimbólum, 
mert messze túllépett a kerületen, és szim-
bólum, mert színvonalában messze megha-
ladta egy átlagos közművelődési intézmény 
igényrendszerét és kínálatában a színvona-
lát.  Másnap Peter Quilter Mr. és Mrs. című 

vígjátékát láthatta a közönség a Művészetek 
Völgye és az Art-Színtér közös produkció-
jában, Janza Kata és Szabó P. Szilveszter 
előadásában. Május 17-én középiskolás di-

ákok mutathatták meg tehetségüket külön-
böző előadóművészeti kategóriákban. 
Csütörtökön az időjárás miatt elmaradt a kö-
zösségi séta (ősszel megtartják), az emlék-
tábla-avatást viszont megtartották, karne-

váli hangulatban. „Nemcsak pusztán épület 
a KMO, az itt dolgozóknak köszönhetően 
lelke is van. Legyen ez a nap a tiszteletadá-
sé és a fogadalomtételé, hogy megőrizzük 
a KMO-t az elkövetkezendő 100 évben is” 
– fogalmazott köszöntőjében Gajda Péter 
polgármester. Május 19-én Kern András és 
vendégei adtak koncertet Lövölde tér cím-
mel, majd szombaton az Obsitos Fúvós-
zenekarral együtt már hetedik alkalommal 
rendezék meg a magyar fúvószenei hagyo-
mányokat ápoló Dél-pesti Fúvószenekari 
Találkozót. Délután múltidéző, rejtvények-
kel teli családi séta zárta a Kulturális Hetet.
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Ünnepelt a KMO Művelődési Központ 
és Könyvtár: helytörténeti kiállítás, 
Kern András koncertje, színházi elő-
adás, fúvószenekari fesztivál, középis-
kolás tehetségkutató, emléktábla-avató 
és múltidéző séta is várta az érdeklődő 
kispestieket május 15–20. között a nép-
szerű közművelődési intézmény 100 
éves, centenáriumi rendezvénysoroza-
tának részeként összeállított Kulturális 
Hét programjai között. 
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Mozdulj meg! másodszor
SPORT ÉS EGÉSZSÉG 

Újabb önkormányzatiÚjabb önkormányzati
bérlakást újítottak felbérlakást újítottak fel

2022-ben rendeztek először komplex sport- és egészségnapot 
a Tichy Lajos Sportcentrumban. A május 20-i eseményt az 
önkormányzat és a Kispesti Egészségügyi Intézet (KEI) támo-
gatta.

Mozgással az egészségért

Kispest polgármestere arról beszélt a 
megnyitón, hogy az elmúlt évek, min-
den válság ellenére, az egészségügy 
fejlesztéséről szóltak Kispesten. Gajda 
Péter megemlítette az egynapos sebészet 
kialakítását a KEI-ben, új diagnosztikai 
központ létrehozását, valamint a kisebb-
nagyobb fejlesztéseket, köztük orvosi 
rendelő felújítását, fogorvosi eszközök 
beszerzését is. Talán még ezeknél is 
fontosabb, hogy legyenek olyan színte-

rek és lehetőségek, ahol a prevencióra 
is tudunk figyelni. A sportcentrum in-
gyenes sportolási lehetőséget kínál az itt 
élőknek, és az egészségnap is arról szól, 
hogy menjünk el a szűrővizsgálatokra – 
tette hozzá. 
Kumin Marianna, a KEI főigazgató-fő-
orvosa köszöntőjében úgy fogalmazott, 
az egészségnap azért is fontos, mert 
alapvetően egészségügyről kellene be-
szélnünk, de betegségügy zajlik az in-
tézet falain belül. Jó lenne, ha mindenki 
magáévá tenné azt a szemléletet, hogy 

az egészségünkért mindannyiunknak 
tenni kell.  A betegek hosszú várakozási 
ideje is motiválta Magyar Krisztina fő-
szervezőt, a KEI munkatársát, amikor 
megálmodta a programot. Idén még 
több egészségügyi és szűrőprogrammal 
várták a látogatókat.
A színpadon a közönség megnézhette 
a Pannónia iskola előadását, az Etude 
Dance Stúdió showműsorát, a PrimeFit 
Újhegy HIIT alakformáló edzését és 
zumbaóráját, a Salsa Con Timba Tánc-
iskola programját, a Kispesti Golyósok 
kettlebell-bemutatóját, a KAC Judo 
szakosztályának programját, a Kötélug-
ró Egyesület produkcióját, taekwondo 
edzést, valamint az Öt Elem Wushu 
Egyesület műsorszámát.
Az egészségügyi szűrőprogramok kö-
zött volt bőrgyógyászati és anyajegy-
vizsgálat, lúdtalp, egyéb láb- és gerinc-
problémákkal kapcsolatos tanácsadás, 
csonttörés kockázatának mérése, uroló-
giai tanácsadás, vérnyomás- és vércu-
kormérés, gyógymasszás, valamint nyi-
rok- és talpmasszázs. De gyermekorvosi 
és egészséges táplálkozási tanácsadást, 
elsősegélynyújtási ismereteket is kínál-
tak a kispestieknek. 

Fókuszáljunk
a megelőzésre!

Közösség szimbóluma
a KMO

Tartalmas 100 év volt, és nincs vége

Véget értVéget ért
a Kulturális Héta Kulturális Hét
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Elfogadták a képviselők az 
önkormányzat 2022-es zár-
számadásáról szóló beszá-
molót. Az előterjesztésekből 
kiderül, hogy az önkormány-
zat 2022. évi összes működési 
bevétele: 16 milliárd 858 mil-
lió 19 ezer 714 forint volt, eb-
ből az önkormányzat összes 
működési kiadása 14 milli-
árd 661 millió 709 ezer 978 
forint, míg az önkormányzat 
fejlesztési bevételei 1 milli-
árd 574 millió 37 ezer forint 
volt, amelyből 580 millió 
455 ezer forintot költött. Az 
önkormányzat pénzmaradvá-
nya, költségvetési tartaléka 
így 2 milliárd 748 millió 475 
ezer forint, de a költségvetési 
szervekkel együtt az összesí-
tett pénzmaradvány: 3 milli-
árd 189 millió 892 ezer forint. 
A polgármesteri hivatal 2022. 
évi pénzmaradványa pedig 37 
millió forint. 
A szigorú gazdálkodásnak kö-
szönhetően a kerület túl tud-
ta élni az energiaválságot, és 
remélhetőleg a közeljövőben 

már jut fejlesztésre is. Az ön-
kormányzat jól gazdálkodott 
a rábízott vagyonnal, pénzzel. 
Bár ez a 3 milliárd forintnyi 
megtakarítás lehetőséget ad-
hatna a költekezésre, de itt 
minden forintnak megvan a 
helye. A kormánytól kapott 
500 millió forintos rezsitámo-
gatás, bár igazán jól jött, úgy 
megy át az önkormányzaton, 
mint „csónak a vízen”, hi-
szen csak a Kispesti Uszoda 
rezsiszámlája 15-szörösére 
nőtt. Kifejezetten büszke va-
gyok, hogy túléltük az elmúlt 
félévet – válaszolta a vitában 
Gajda Péter polgármester a 
kormánypárti képviselő, Ékes 
Gábor kérdésére, amelyben 
arra emlékeztette a testületet, 
hogy a városvezetés túlrea-
gálta az elvonásokat, amikor 
hangoztatta, hogy „a kormány 
kivérezteti az önkormányza-
tokat”, és bátortalanul költött 
fejlesztésekre. Song Simon 
az elmaradt útfelújításokat 
érintő kérdésére Vitál Márton, 
a Közpark Kft. ügyvezetője 

arról tájékoztatta a testületet, 
hogy végre lezárult a kft.-n 
kívüli okok miatt hosszú ide-
je húzódó nyílt közbeszerzési 

eljárás, és várhatóan hama-
rosan megkezdődhet az utak 
felújítása. Módosították az 
önkormányzat 2023. évi költ-
ségvetésről szóló rendeletét 
is. A vitában Song Simon kép-
viselő indítványát, amelyben 
egyszeri bruttó 300 ezer forint 
bérpótlékot javasolt a kerületi 
kulturális és közművelődési 
dolgozóknak, a testület azzal 
a kitétellel nem fogadta el, 
hogy készüljön hatástanul-
mány ennek feltételeiről, és 
utána a javaslat kerüljön újra 
a képviselő-testület elé.  Fe-
renczi István képviselő pedig 
a Wekerlei Kispiac boltjainak 
energetikai függetlenségé-
hez szükséges egyéni mérők 
felszerelésének lehetőségét 
kérdezte. Az energiahálózat 
jelenlegi kialakítása ezt most 
nem teszi lehetővé – mond-
ta válaszában Zubor Attila, 
a Gazdasági Ellátó Szolgálat 
(GESZ) vezetője. Vinczek 
György alpolgármester „agy-
rémnek és elmebeteg állapot-
nak” nevezte, hogy az önkor-
mányzati intézmények piaci 
alapon szerzik be a szükséges 
energiát, ami tervezhetetlenné 
teszi zavartalan működésüket. 
Egyetértettek a képviselők 
Wekerlei Társaskör Egyesü-
let 5 millió forintos, a Kis-
pesti Készenléti Polgárőrség 

és önkéntes Tűzoltó Egye-
sület és a Gyöngyvirág Kó-
rusalapítvány 1,5-1,5 millió 
forintos, a W-Sport Sport-
egyesület 1,2 millió forintos, 
vissza nem térítendő támo-
gatásával. Domokos Gábor 
képviselő tájékoztatásképpen 
elmondta, hogy a polgárőrség 
„szúrásgátló” mellények be-
szerzésére kérte a támogatást.
Elbírálták a 2023. évi 40 mil-
lió forintos civil támogatási 
keretet is. Az áprilisi határ-
időre összesen 83 szervezet 
pályázata érkezett be, köztük 
15 alapítványé, amelyek kö-
zül idén csaknem mindegyik 
megkapta a kért támogatást 
– mondta Paróczai Anikó, 
a Közművelődési, Oktatá-
si, Sport, Ifjúságpolitikai 
és Egészségügyi (KOSIE) 
bizottság elnöke. Támoga-
tott alapítványok: Kispesti 
Görögkatolikus Templom 
Alapítvány 300 ezer, PODO-
Híd Alapítvány 600 ezer, 
Gyöngyszemek Alapítvány 
400 ezer, Pannónia Iskola 
2000 Alapítvány 600 ezer, 
Wekerlei Kós Károly Isko-
láért Alapítvány 400 ezer, 
Jelnyelvi Oktatás és Fordítás 
Alapítvány 250 ezer, Teljes 
Élet Ételallergiával Alapít-
vány 200 ezer, Kispesti Deák 
Ferenc Gimnáziumért Ala-
pítvány 400 ezer, Mohamanó 
Élményműhely Alapítvány 
150 ezer, Gábor Iskoláért 
Alapítvány 800 ezer, Gyer-
meksziget a Bóbitákért Ala-
pítvány 100 ezer, „DIXI” 
Részképességzavarban Szen-
vedő Gyermekekért Alapít-
vány 200 ezer, Kispesti Bolyai 
János Általános Iskola Alapít-
vány 400 ezer, Egy Megújuló 
Iskoláért Alapítvány 790 ezer 
forint.  

Jól gazdálkodott
a rábízott
vagyonnal

az önkormányzat

ÖNKORMÁNYZAT

A 2022. évi zárszámadásáról és a civil pályázatok idei támogatásáról is tárgyaltak és döntöttek a képvi-
selők májusi ülésükön. 

Támogatást kaptak a pályázó civilek

Dr. Vitál Márton, a Közpark Kft. ügyvezetője

Köszöntőjében Gajda Péter 
polgármester arról beszélt, 
hogy a korábbi rendőrkapi-
tány, Plánk Róbert javaslatára 
2021-ben köszöntötték először 
a kimagasló munkát végzett 
rendőröket Kispesten. Úgy 
fogalmazott: ezek az emberek 

sokszor az életület kockáztat-
ják szolgálatteljesítés közben, 
a vagyon és az élet védelme, a 
közlekedés biztonsága érdeké-
ben. A polgármester kiemelte 
a nagyon jó együttműködést 
a kerületi kapitányság és az 
önkormányzat között, majd a 

kerület nevében köszönte meg 
azt az áldozatos munkát, amit a 
kispestiekért végeznek a rend-
őrök.  
Kispest rendőrkapitánya arról 
beszélt, hogy a közbiztonság 

állapotáért mindig a rendőrsé-
get teszik felelőssé, ha jó, ak-
kor is, ha nem, akkor is. Több 
évtizedes tapasztalat alapján 
mondhatja, hogy Kispest köz-
biztonsága jó, és ezért kol-
légái nagyon sokat tesznek. 
Krammer György Zsolt ez-
redes megköszönte a kerület 
támogatását, és méltatta az ön-
kormányzattal valamint a társ-
szervekkel kialakított együtt-
működési rendszert, amely 

nélkül – mint mondta – nem 
tudna a rendőrség eredményes 
lenni. A Sárkányölő Szent 
György Elismerést Gajda Pé-
ter polgármester, Varga Attila 
alpolgármester és Domokos 
Gábor, a Várospolitikai, Vá-
rosüzemeltetési és Rendészeti 
Bizottság elnöke adta át Soós 
Kinga címzetes rendőr őrnagy-
nak, Szabó András rendőr őr-
mesternek, Varga Katalin rend-
őr törzsőrmesternek, Varga 
Richárd rendőr főtörzsőrmes-
ternek és Percze Máté rendőr 
őrmesternek.
A kitüntetettek munkatársai 
mellett jelen volt a rendezvé-
nyen Vinczek György alpol-
gármester, Teknős Ferenc és 
Fekete Márk önkormányzati 
képviselők, valamint dr. Király 
Beatrix, a Fővárosi Kormány-
hivatal XIX. kerületi Hivatalá-
nak vezetője.

Kispest
közbiztonsága jó

KÖZBIZTONSÁG

Öt kispesti rendőrt tüntettek ki
Sárkányölő Szent György Elismerést vehetett át a kispesti rendőrkapitányság öt munkatársa. Az elismerést 
Szent György napjához, április 24-éhez kapcsolódóan adta át az önkormányzat.

Kimagasló munkát végeznek a kispestiekért

ÖNKORMÁNYZAT

A Csengő utcai rendelőben 
tartott első találkozón a 
háziorvosok mellett az ön-
kormányzat és a Kispesti 
Egészségügyi Intézet (KEI) 
vezetése vett részt. 
A pandémia után nehezen áll 
vissza a normális működés-
re a háziorvosi ellátás, és az 
állami támogatás ellenére a 
megemelkedett rezsiköltségek 
is komoly nehézséget okoz-
nak a háziorvosoknak, akik a 
fenntartó önkormányzattól is 
várják a segítséget gondjaikra. 
A következő pár hónapban fel-
mérjük, mekkora éves támo-
gatás szükséges ahhoz, hogy a 
rendelések zökkenőmentesen 
működhessenek, és szeptem-
berben már dönthet is erről a 
képviselő-testület – mondta el 

lapunknak Gajda Péter polgár-
mester. Hozzátette: természe-
tesen a betegellátásról, a bete-
gektől érkezett panaszokról is 
szó lesz az egyeztetéseken.
Dr. Kumin Marianna, a KEI 
főigazgató-főorvosa is fontos-
nak tartja a megbeszéléseket, 
ahol tájékozódni tudnak az or-
vosok és a szakdolgozók köz-
érzetéről, valamint a betegek-
től kapott visszajelzésekről. 
Mint fogalmazott, ez a praxi-
sokat érintő találkozó-sorozat 
a legjobb módja annak, hogy 
az érintettek megbeszéljék a 
betegellátással, a covid utáni 
visszaállással vagy a rezsikölt-
séggel kapcsolatban felmerült 
problémákat, kéréseket, észre-
vételeket. 

Önkormányzati segítség a háziorvosoknak

Cél: zökkenőmentesen működő rendelések

2023. MÁJUS2023. MÁJUS



Szimulációs játék már létezik 
az uniós intézményekre, a par-
lamentre, de arra gondoltunk, 
hogy a „legalacsonyabb” helyi, 
az önkormányzatok szintjén is 
érdemes megmutatni a közélet 

működését. Az országban elő-
ször Kispesten próbáljuk ki ezt 
a programot – mondta el Pa-
róczai Anikó, önkormányzati 
képviselő, a Közművelődési, 
Oktatási, Sport, Ifjúságpoliti-
kai és Egészségügyi Bizottság 
elnöke, a szimulációs verseny 
mentora a kétnapos program 
nyitónapján.
A gyerekeket köszöntő Gaj-
da Péter polgármester örült, 
hogy ilyen sokan jelentkeztek 
erre a versenyre, hiszen ez is 
azt mutatja, hogy érdekli őket 
a közélet, tudni szeretnék, mit 
jelent az önkormányzatiság, 
még akkor is, ha az elmúlt 
években sok fontos feladat pl. 
a közoktatás elkerült a helyi 
önkormányzatoktól, sérültek, 
szűkültek a helyi közélet lehe-
tőségei. Ez a verseny arra is jó, 
hogy kipróbáljátok önmagato-
kat, hiszen biztosan lesz majd 
olyan köztetek, aki talán egy-
szer a képviselő-testület tagja 
lesz, és közvetlenül is tehet 
majd azért, hogy jobb legyen 
itt élni a kispestieknek. 
A verseny technikai lebo-
nyolítását szervező Szilas 
Kincsőtől megtudtuk azt is, 
hogy a verseny meghirdeté-

sét a Kispesti Ifjúsági Önkor-
mányzattal (KIFÖ) közösen 
végezték, így a kezdésre hét 
kerületi iskolából (Vass, Ady, 
Erkel, Puskás, Eötvös, Bolyai, 
Pannónia, Deák gimnázium, 
Trefort szakközépiskola) 20 
diák jelentkezett. A fiatalok a 
program első napján „beme-
legítésképpen” olyan szituáci-
ós feladatot kaptak, amelynek 
során véletlenszerűen kialakult 
csoportokban kellett dolgozni-
uk, véleményt alkotniuk, és 
indokolniuk a meghozott dön-
téseiket.
A folytatásban megválasztot-
ták maguk közül a diákpolgár-
mestert, Halmos Dorottyát, a 
két diák-alpolgármestert, Licz-
Für Domost és Farkas Andrást, 
valamint két bizottságot és 4 
frakciót alakítottak, aztán kez-
dődött az igazi munka. Négy 
témakör (sport, zöldprogram, 
ifjúságpolitika, infrastrukturá-
lis fejlesztések) közül kellett 
kiválasztaniuk a kerület szá-
mára legfontosabbat, és annak 
érdekében kellett megvalósít-
ható programokat javasolniuk. 

A játékban most képviselőként 
részt vevő gyerekek megvi-
tattak egy javasolt zöldprog-
ramot, amelyben szerepelt 
több kerékpárút, faültetés, a 
Shopmark tetején zöldterület 
kialakítása, az újrahasznosítást 
népszerűsítő iskolai program, 
valamint egy komplexen vé-
giggondolt hétvégi sportprog-
ramot. A szavazás során az al-
kalmi testület a sportprogram 
megvalósítását támogatta, de 
kompromisszumos javaslat-
ként, valamennyiük megelé-
gedésére, néhány elemet (pl. 
bicikliutak és futókörök építé-
se) beemelt a zöldprogramból 
is. A verseny végén a gyerekek 
pozitívan értékelték, hasznos-
nak találták a két nap történé-
seit.
Igazi csapatmunka és együtt-
működés volt, „a nagypolitiká-
ban ismételjük meg ezt közö-
sen legközelebb, találkozzunk 
úgy tíz év múlva!”– zárta le a 
képviselő-testületi ülést és az 
idei játékot az erre a napra meg-
választott diákpolgármester.
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A favizsgálat megállapította, 
hogy az út mentén 85 fa bal-
esetveszélyes, ezeket ki kell 
vágni, és az is kiderült, hogy 
a környezeti terhelés miatt 20, 
korábban ültetett facsemete 
sem hajtott ki, így ezeket is 
ki kell emelnünk – tájékoz-
tatta lapunkat a munkálatokat 
megelőző lakossági bejárá-
son a FŐKERT faállományi 

főosztályvezetője. Fehérvári 
Eszter elmondta: az egyik leg-
jelentősebb fővárosi fasor-re-
konstrukció jelentős fapótlás-
sal is jár az őszi időszakban. 
Az aszályos nyarakat, a városi 
körülményeket és az esztétikai 
szempontokat is figyelembe 
véve biodiverz fasorban gon-
dolkodnak, vagyis több fafajt 
ültetnek majd a beteg kőrisek 

helyére. Mezei juharokat, va-
lamint a lepényfa és az ostorfa 
gömbkoronájú fajtáit próbálják 
ki, mert úgy vélik, hogy ezek a 

fafajok egymást is támogatják 
majd a fennmaradásban. 
A főosztályvezetőtől meg-
tudtuk: két-három hét alatt 
szeretnék lebonyolítani a fa-
sor-rekonstrukciót, és for-
galomterelésre is lehet majd 
számítani. A munkálatokat 
elsősorban azokban az idősza-
kokban végzik majd, amikor 
kevésbé terhelt a terület, így 
reggel, 8.30–9 óra magasságá-
ban kezdenek, és a tervek sze-
rint a délutáni csúcs előtt, 14–
14.30 körül végeznek, hogy ne 
akadályozzák a közlekedést. 
Két éjszaka is dolgoznak majd, 

a felsővezeték lekapcsolása 
miatt lesz erre szükség. 
Varga Attila alpolgármester ar-
ról beszélt lapunknak, hogy itt 
nem öncélú fakivágásról vagy 
favisszametszésről van szó, 
hanem szakmai indokok alap-
ján a fasor megújításáról. Hoz-
zátette: az év eleji egyeztetést 
követően a pontos tájékoztatás 
érdekében a lakossági bejárás 
mellett néhány hete informáci-
ós lapokat is kihelyeztek a be-
avatkozást igénylő fákra, így 
megismerhető a fa kora, álla-
pota, fajtája és az, hogy mi lesz 
a sorsa. Azt is megtudtuk az 
alpolgármestertől, hogy a 105 
fát az előkészített helyeken a 
tervek szerint 180-nal pótol-
ja majd ősszel a FŐKERT, a 
mélyültetéses módszer pedig 
a városi környezetben is lé-
nyegesen javítja a facseme-
ték esélyeit. Reméljük, 20 év 
múlva már egy szép zöldfasor 
áll majd az Ady Endre úton – 
hangsúlyozta.

KÖRNYEZET

Megújul az Ady Endre úti fasor
A FŐKERT megkezdte az Ady Endre úti fasor rekonstrukciós munkálatait május közepén. A faápolással, 
gallyazással, fakivágással járó munkavégzés június elejéig tart, forgalomterelés is lesz az úton.

Favizsgálat után

KÖRNYEZET

Idén 1000 helyett 1500 tő 
begóniát akart kiosztani a 
Közpark május közepén, ám 
a Kossuth téri virágosztáson 
kiderült, kevés az eredeti-
leg eltervezett mennyiség, a 
rendkívüli érdeklődés miatt 
több növényre lett szükség, 
így végül csaknem 3000 tő 
talált gazdára. A boldog vi-
rágtulajdonosok lakcímkár-
tya felmutatása ellenében 
tíz-tíz virágot vihettek el. 

Kispest polgármestere és 
Vinczek György alpolgármes-
ter is besegített a virágosztás-
ban. Gajda Péter lapunknak 

elmondta: nagyon népszerű 
ez az akció, az önkormány-
zat ezzel is hozzájárul ahhoz, 
hogy rendezettebb, virágosabb 
legyen a kerület. Hozzátette: 
bízik benne, hogy meglátszik 
majd Kispest arculatán is.
Szabó-Kelemen Ágnestől, az 
önkormányzati nonprofit kft. 
kommunikációs munkatársá-
tól megtudtuk: közkívánatra 
nem hétköznapra, hanem hét-
végére szervezték az osztást, 
és újításként senkinek nem 
kellet kosarat vagy szatyrot 
hoznia magával, mert a Köz-
park dobozokat biztosított a 
szállításhoz.    

Népszerű a virágosztás

Szebb lesz Kispest

Ősszel jelentős 
fapótlás lesz

Kipróbálták,
hogyan működik
az önkormányzat 

Sportprogramra szavaztak

Takarítottak
a Határ útnál

KÖRNYEZET

A Tisztább és biztonságo-
sabb Budapestért kampány 
keretében közös fővárosi és 
kerületi köztisztasági és köz-
biztonsági akciót tartottak 
május 11-én a Határ úti köz-
lekedési csomóponton.
Ez egy nagyon intenzíven 
használt terület, ahol naponta 
emberek ezrei fordulnak meg. 
Az összehangolt akció célja, 
hogy tisztább, kulturáltabb 
környezettel találkozzanak a 
kispestiek és az erre utazók. 
A takarítás már szerda este 
elkezdődött, csütörtökön ren-
dészeti ellenőrzés is társult az 
akcióhoz: főképp az alkohol-
fogyasztást, a tiltott helyen 
való dohányzást és a közterü-
leti viselkedést ellenőrizték a 
rendészeti szakemberek – tájé-
koztatta lapunkat Varga Attila, 
a kerület közrendjének és tisz-
taságának felügyeletével meg-
bízott alpolgármester, aki azt 
is elmondta, hogy a Tisztább 
és biztonságosabb Budapestért 
kampány következő kispesti 
akcióját ismét a KöKi csomó-
ponton tartják majd augusztus 
31-én. 
A Határ úti csomóponton tar-
tott közös köztisztasági és köz-
biztonsági akcióban a BKK, 
a BKV, a kerületi rendőrka-
pitányság, a FÖRI, az FKF, a 
FŐKERT, a Menhely Alapít-
vány, valamint a Kispesti Ren-
dészeti Központ munkatársai 
vettek részt.

DIÁKÖNKORMÁNYZAT

Játékosan az önkormányzatiságról
Polgármesterválasztás, bizottsági és testületi ülések, képviselői felszólalások 
is voltak azon a kétnapos önkormányzati szimulációs versenyen április végén, 
amelyet kispesti általános és középiskolásoknak hirdettek meg azért, hogy el 
tudják képzelni, majd „élesben” ki is kipróbálhassák, miként működik az önkor-
mányzat, hogyan lesz egy ötletből, javaslatból előterjesztés, majd módosítások 
és vita után döntés, rendelet, megvalósuló program.

2023. MÁJUS2023. MÁJUS
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Sikeres volt TTX-
verseny

DIÁKSPORT

KULTÚRA

Tíz fővárosi iskolából 106-
an vettek részt a 11–18 éves 
diákok TTX (Tabble Tennis 
X) bajnokságán április végén a 
Gábor iskolában. A versenyt a 
Magyar Asztalitenisz Szövet-
ség (MOATSZ) rendezte, az 
Olasz Asztalitenisz Szövetség 
és az Erasmus+ program tá-
mogatta. A bajnokságot Sári 
László, a MOATSZ Diák- és 
Egészségsport Bizottságának 
elnöke és Oláh László, a TTX 
magyarországi projektmene-
dzsere szervezte és bonyolítot-
ta le, munkájukat 14 önkéntes 
segítette. Oláh Lászlótól, aki 
„civilben” a Kispest SE asz-
talitenisz szakosztályát vezeti, 
megtudtuk, a TTX arra szolgál, 
hogy az emberek kedvet kapja-
nak a pingponghoz, a játék az 
egyszerű szabályok mentén él-
vezetes legyen, és elvezessen a 
mozgás szeretetéhez, az egész-
séghez. Azt is elmondta: az 
olasz szövetség elképzelései 
szerint egész Európában meg 
fog honosodni ez a sportág, 
jobban szeretik majd az embe-
rek, mint magát a pingpongot, 
mert nagyobb szabadságot ad a 
szabad térrel és az olcsó eszkö-
zökkel. A projekt június 9-én 
roadshow-val folytatódik: öt 
magyarországi városban, Bu-
dapesten, Veszprémben, Zala-
egerszegen, Debrecenben és 
Kecskeméten népszerűsítik a 
sportágat.

Kedves Barátaim!

Szűrőbusz Kispesten

Ismét véget ér egy tanév. Há-
lásak lehetünk, amiért ezt a 
tanévet nem árnyékolta be egy 
világjárvány. Sokaknak ez volt 
az első iskolai évük, és mint-
egy tizenegyezren ezekben a 
hetekben érettségiznek.  Éle-
tük egyik nagy vizsgája ez. 
Magam voltam diák, voltam 
tanár, így ennek a fontos ál-
lomásnak mindkét oldalát jól 
ismerem. 
Amikor a diák érettségizik, 
élete egy meghatározó korsza-
kát hagyja maga mögött.  Szo-
morú, mert elhagyja az addig 
jól ismert, biztonságos bázist, 
a társait, a tanárait. Felemelő, 
mert belép a felnőttkorba, és a 
sikeres érettségi vizsga méltán 
ad önbizalmat. Amikor a tanár 

az érettségire kíséri a tanít-
ványait, maga is vizsgázik. A 
diákok teljesítményén keresz-
tül önkéntelenül is azt méri le, 
mennyire tanított jól, mennyire 
sikerült átadnia a saját, folya-
matosan fejlesztett tudását.
Köszönettel tartozunk minden 
pedagógusnak, aki ennek az 
útnak bármelyik szakaszán se-
gítette a diákokat. Az érettségi-
zők diadala az ő sikerük is.
Bármennyire a diákokról és a 
tanárokról szól is elsősorban 
az érettségi vizsgaidőszak, 
nem mehetünk el szó nélkül 
a mai oktatáspolitika hibái, 
gyengeségei és bűnei mellett.  
Nem létezhet együtt ballagás, 
oktatás, könnygáz és gumibot.  
A hazai oktatás számos problé-
mával küzd, de ezeket a prob-
lémákat nem lehet gumibottal 
megoldani. Az oktatás ezer 
sebből vérzik, de a diákok nem 
sebesülhetnek meg! Joguk 
van egy XXI. századi, európai 
szintű oktatási rendszerhez, és 
ezt senkinek nincs joga könny-
gázzal lefújni.

Érdemi egyeztetés kell az ok-
tatás legfontosabb szereplői, a 
tanárok és a diákok, valamint a 
kormány között. Kétoldalúan, 
partnerekként kell ülniük a tár-
gyalóasztalnál. Fegyver csak 
a tudás lehet, nem a gumibot. 
Reformra és azonnali béreme-
lésre van szükség. Ez utóbbi-
hoz nem EU-s forrásra, hanem 
belátó, az ország érdekeit és 
igényeit értő, s azokért tenni 
képes, tenni akaró kormányra 
van szükség.
Másképp nem lesz, aki tanít-
son, s nem lesz, aki tanuljon. 
Akik most érettségiznek, nem 
csak maguk mögött hagynak 
egy korszakot, de egyúttal be 
is lépnek egy új életszakasz 
kapuján. Szívből kívánok ne-
kik sikeres vizsgákat, erőt és 
kitartást az álmaik megvalósí-
tásához. Tanáraiknak hálásan 
köszönöm a sok munkát, a sze-
retettel és odafigyeléssel töltött 
éveket.

Barátsággal:
Arató Gergely

Arató Gergely
(DK)

A rák ellen, az emberért, a hol-
napért! Társadalmi Alapítvány 
szervezésében szűrőbusz érke-
zett Kispestre május elején. A 
Nemzeti Egészségügyi Köz-
pont busza a Templom téren, a 
Kispesti Kaszinó mellett várta 
a kispestieket.
A Gazdasági Együttműkö-
dési és Fejlesztési Szervezet 
(OECD) adatai szerint Ma-
gyarországon a rákos megbe-
tegedések gyakorisága megha-
ladja az uniós átlagot – mondta 
el lapunknak az eseményen dr. 
Hegyi Gabriella, az alapítvány 
egyik kurátora. Éppen ezért 
fontos a prevenció, a megelő-
zés az ilyen és ehhez hasonló 
ingyenes rendezvényekkel. 

Nagyon büszke vagyok, hogy 
ismét el tudtuk hozni Kispestre 
ezt a kiváló csapatot, a tervek 
szerint ősszel is jövünk – tette 
hozzá Kispest Díszpolgára.
Harmadik alkalommal szű-
rünk Kispesten, ezúttal száj-
üregi rákszűrést, valamint 
bőrrákszűrést végzünk fogor-
vossal és bőrgyógyász szak-
orvossal. Egy ilyen napon, 
körülbelül 80-100 főt tudunk 
egészséges tempóban áten-
gedni a vizsgálatokon. A te-
rületileg illetékes szakorvosi 
rendelőbe irányítjuk azokat a 
pácienseket, akiknél bármit 
találnak az orvosok – tájékoz-
tatta lapunkat Vajda Márta, az 
alapítvány igazgatója. Április 

29-én indult a program és júni-
us 3-án zárul, fővárosi és vidé-
ki helyszíneken egyaránt vég-
zünk szűréseket – tette hozzá 
az igazgató.

Bródy János és Markó Béla 
után, az Esély Közösség szava-
zatai alapján idén Iványi Gábor 
lelkész, az Oltalom Karitatív 
Egyesület vezetője kapja Euró-
pai Hazafi Díjat, a Magyaror-

szágon elsőként felállított, az 
európai uniós csatlakozásunk 
előtt tisztelgő, az összetarto-
zást szimbolizáló térplasztika 
díjváltozatát – mondta Ujhelyi 
István a májusi díjátadó pikni-
ken a Rusz-Bazsant parkban. 
Köszöntőjében hangsúlyozta: 
elismerés jár Kispestnek azért, 
hogy 2019-ben befogadta az 
elképzelést, és helyet, jól lát-
hatóan otthont adott a köztéri 
plasztikának. A díjat azoknak 
szeretnénk odaadni évről évre, 
akik büszke magyarok, haza-
fiak, sokat tesznek a magyar-
ságért, rászorulókat karolnak 
föl, de eközben az európai ér-
tékeket nem dobják a sarokba. 
Számukra a békét, a fejlődést, 
az otthont az európai közösség 
jelenti – hangsúlyozta.
Az Európai Unió nem csupán 
fejlesztésekhez, új parkokhoz, 
intézményekhez szükséges 
források kifogyhatatlan tárhá-
za, hanem a közös elhatározás, 
amelyet az európai állampol-
gárok, franciák, németek, saját 
adóforintjaikból támogatnak. 
Ez egy közösség, amelyhez 
mi hosszú évszázadok óta ké-
szültünk, és ahová most már 
tartozunk, és ahonnan nem 
lehet bennünket kiszakítani, 
bárkinek is legyen ilyen szán-
déka. Az unió számunkra most 
a békét is jelenti, bárki bármit 
is mond, hiszen, ha nem len-

nénk tagjai, akkor lehet, hogy 
ma egy olyan háború köze-
pén találnánk magunkat, amit 
senki sem szeretne elképzelni 
– hangsúlyozta Kispest polgár-
mestere. Gajda Péter örömét 
fejezte ki, hogy Iványi Gábort 
nem egy grémium, hanem egy 
közösség, sok ember válasz-
totta ki, hiszen a díjazott, maga 
is a békesség szimbóluma, aki 
sokat tesz annak érdekében, 
hogy ennek a háborúnak a ci-
vil áldozatai minél kevesebbet 
szenvedjenek.  
Kocsis András Sándor, a 2011-
ben elhunyt kispesti díszpol-
gár, Kocsis József fia, a szobor 
és a kisplasztika készítője kö-
szöntőjében arról beszélt, hogy 
az ő nagypapája, aki szintén 
lelkész volt, karakterében em-
lékeztetett Iványi Gáborra, akit 
a fűszálhoz hasonlított, amely 
megállíthatatlan, érje bármi, 
mindig kiegyenesedik, ha le-
vágják is, újra nő. Ebben az or-
szágban mindenki hajtson fejet 
az olyan karakterű ember előtt, 
mint Iványi Gábor – zárta gon-
dolatait.  A díjazott Iványi Gá-
bor régi emlékeket felidézve 

kispesti kötődéséről mesélt, 
amikor majd ötven évvel ez-
előtt fiatal lelkészként itt kezd-
te lelkipásztori szolgálatát, de 
a hatóságokkal való konfliktu-
sok miatt csaknem öt eszten-
dőn keresztül hetente három 
alkalommal a szabadban, a 
bezárt templom előtt tartott 
istentiszteletet kis gyülekeze-
tének az épület eldózerolásáig. 
A Fő utcai rossz állapotú 
kocsmaépület megvásárlása 
és egyházuk elismerése után 
templomuk is lett, amelyben 
korábban még ő, ma testvé-
re, Iványi Miklós lelkész látja 
el a lelkipásztori feladatokat. 
Álmában sem gondolta, hogy 
ami akkor érte őket, az a rend-
szerváltó Fidesz idején megis-
métlődik, megismétlődhet. De 
kitüntetésnek tekinti, hogy ezt 
a munkát végezheti, és egy le-
het időről időre azokkal, akik 
nem tudják megfelelően érvé-
nyesíteni érdekeiket, akiknek a 
szava ritkán ér el a parlamenti 
patkóba, és sokszor a döntések 
a fejük fölött vagy éppen elle-
nük születnek – mondta. 

Iványi Gábor
a békesség

szimbóluma

Iványi Gábor, Kocsis András Sándor, Gajda Péter, 
Ujhelyi István

Emlékfákat
fogadtak örökbe 

KÖRNYEZET

Timár Hunor facsemetéjének 
elültetésével a többieknek is 
átadták azokat az emlékfákat, 
amelyeket az önkormányzat 
Fogadj örökbe egy fát gyer-
mekednek! akciója keretében 
idén és a korábbi években 
igényeltek a szülők újszülött 
gyermekeiknek. 
Ez csupán egy aprócska gesz-
tus, de azonkívül, hogy szép 
emlék a családoknak és a majd 
felnövő gyerekeknek, ezzel is 
zöldebbé válik a kerület. Bár a 
faültetéssel a családoknak nin-
csenek kötelezettségei, mert 
azok gondozását a Közpark 
Kft. végzi a parkgondozással 
együtt, de sokan ki-kilátogat-
nak, vizet is visznek saját fá-
juknak – mondta Gajda Péter 
polgármester a május elején 
tartott eseményen a KöKi-
vel szembeni közparkban. A 
polgármester elmondta azt is, 
hogy 2011 óta, nem saját öt-
letből, hanem a Wekerlén szer-
vezett hasonló program mintá-
jára, a Zöldprogram keretében 
kerül sor erre a programra 
évről évre, így az elmúlt évek 
alatt csaknem 190 facsemetét 
ültettek ki már a kispesti köz-
területekre. 
Idén összesen 38 kisgyerek 
emlékfáját ülteti ki önkor-
mányzati rendezvény kereté-
ben a Közpark Kft., ebből hú-
szat a májusi eseményen, míg 
a többi ősszel kerül a helyére. 

ELISMERÉS

Európai Hazafi Díjat kapott Iványi Gábor
Iványi Gábor lelkész, az Oltalom Karitatív Egyesület vezetője kapta idén az 
Európai Hazafi Díjat, amelyet 2019-ben Ujhelyi István EP-képviselő alapított.

2023. MÁJUS2023. MÁJUS
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Az épület bezárása riadalmat 
keltett az intézmény látogatói 
és az ott működő csoportok 
között. Mindenki tudta, hogy 
az épülettel kezdeni kell va-
lamit. 1981-től már lehetett 
olvasni arról, hogy fel fogják 
újítani az intézményt. Az új 
városközpont tervei között 
azonban szerepelt egy, a Kos-
suth téren elhelyezendő mo-
dern művelődési otthon terve. 
A tervet nem vonták vissza, 
így a kerület lakossága félhe-
tett attól, hogy a Teleki utcai 
épületet elbontják. Így sokan 
érezték szükségét annak, hogy 
a kultúrházat megmentsék, 
mivel ezúttal már az épület 
fennmaradása volt a kérdés.  
Az Erkel Ferenc Kórus Kádár 
Jánoshoz fordult segítségért. 
Sem a gyárnak, sem a kerület-
nek nem volt elegendő forrása 
arra, hogy az építkezést meg-
indítsa. Partnereket kerestek a 
felújításhoz, és előzetes köte-
lezettség-vállalási szerződése-
ket kötöttek, a támogatói kör 
tovább bővült. Az építkezésre 
vállalkozó Diogenész Építész 
Stúdió 20 millióért vállalta a 
munkát, de ekkor csak 16 mil-
lió forint állt rendelkezésre. 
Közüggyé vált a ház felújítása, 
magánszemélyek ajánlottak fel 
kisebb összegeket, téglajegyek 
kibocsátását javasolták. A ke-
rület minden üzeme, vállalata, 
szövetkezete anyagi áldozatot 

hozott azért, hogy a művelődé-
si ház újból működhessen.
A felújítás 1983 decemberében 
kezdődött meg. Az építkezés-
sel egyidejűleg újra kellett sza-
bályozni az intézmény működ-
tetését. A Vasas Szakszervezet 
továbbra is megtartotta tulaj-
donjogát, az épület üzemelte-
tője, működtetője és egyben 
felügyeleti szerve a tanács lett. 
1985. december 9-én nyitották 
meg ünnepélyesen az újjávará-
zsolt házat, de már nem mint 
Vörös Csillag Gépgyár Mű-
velődési Házat, hanem régi-új 
nevén Kispesti Munkásotthon-
ként. Az eseményről beszá-
molt a televízió, a sajtó. 
1984-ben – az épület átadását 
megelőzően – ismét vezetővál-
tásra került sor. Az új igazgató 
Romhányi András lett. A KMO 
továbbra is kettős profillal, egy-
szerre üzemi és lakókörnyezeti 
művelődési centrumként tevé-
kenykedett. A tanácsi elvárás-
nak megfelelően a hangsúlyt 
immár a lakóterületi munkára 
kellett helyezni, miközben to-
vábbra is meg kellett felelni 
a támogató gyárak, szövetke-
zetek elvárásainak. A KMO 
új vezetése megfogalmazta 
szlogenjét: „Önért vagyunk”. 
Nagy tervekkel indult az új 
ház és a fiatalokból álló szak-
mai munkatársi gárda. Kiadtak 
egy tájékoztatófüzetet, mely-
ben ismertették elképzelései-

ket, felsorolták tervezett prog-
ramjaikat, szolgáltatásaikat. A 
lakosságot akarták bevonzani 
a házba. A műsorfüzetükhöz 
csatolt javaslattevő lapon ke-
resztül igényfelmérő munkába 
kezdtek. Komplex rendszert 
dolgoztak ki, amely az épü-
letbe lépés pillanatától kíséri, 
segíti a házba érkezőket. Infor-
mációs rendszert telepítettek 
az előcsarnokba – számítógé-
pes információszolgáltatást 
terveztek. Terveik között sze-
repelt mentálhigiénés tanács-
adás megszervezése, művé-
szeti műhelyek felállítása, 
ifjúsági klubok szervezése, 
működtetése. Rendezvényei-
ket, a korhoz igazítva, főleg a 
fiatalok igényeinek figyelem-
bevételével állították össze, 
amely országos elismertséget 
is hozott. Egyedi színfolt volt 
az SBH (Sajátos Bulik Háza) 
program, mely alkalomhoz 
igazított díszleteivel, egy téma 
köré csoportosított műsorszá-
maival, játékkaszinójával és 
tehetségkutató színpadával az 
egész városból vonzotta a fia-
talokat. A táncos formák nagy 
választékát kínálta a ház. A 
táncházak, táncestek és ha-
gyományőrző bálok mellett az 
akkor divatos break dance-nek 
lett a fellegvára az intézmény. 
Megrendezték az I. Országos 
Break Dance találkozót.
Jól működő cigány klubot te-

remtettek, gyermek és felnőtt 
programokkal, cigány nyelv 
tanításával, nagyszabású mű-
vészeti rendezvényekkel. Az 
intézmény a hivatalos ünnep-
ségeket is igyekezett sablon-
mentesen, újszerűen meg-
rendezni. Miközben nőtt a 
ház népszerűsége, egyre több 
igazgatási, szakmai és szemé-
lyes konfliktus alakult ki, mely 
oda vezetett, hogy 1987-ben 
az igazgató lemondott, és tá-
vozott az intézmény éléről. A 
kerület Rose Gábort, az Ifjú 
Gárda Művelődési Ház ve-
zetőjét bízta meg a Kispesti 
Munkásotthon vezetésével.  
Az új igazgató szakmai elkép-
zeléseit tekintve nem kívánt a 
ház profilján és koncepcióján 
változtatni. 1988-ban szak-
mai és igazgatási okokból 
Rose Gábor is távozott vezetői 
posztjáról. Még ugyanebben 
az évben az intézmény veze-
tésére pályázatot írtak ki. Ez 
volt az utolsó év, melyben a 
régi keretek között, a régi el-
várások alapján működött az 
intézmény. 1989-ben Gábor 
Ilonát nevezték ki az igazgatói 
posztra.

Siklós Zsuzsanna
Kispesti Helytörténeti

Gyűjtemény

HELYTÖRTÉNET

100 éves a Kispesti Munkásotthon Művelődési Ház 5. rész
Újra munkásotthon, újra kispesti

A megújult homlokzat 1985-ben Break a KMO előtt (MTI fotó)
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KÖRNYEZET

Ismét volt Bringás reggeli

ÜNNEP

Kispest második közössé-
gi kertje 2013. május 18-án 
nyílt meg. Számos zöldség- és 
gyümölcsfélét termesztenek 
benne, sokféle virág díszíti a 
Dobó Katica és Arany János 
utca mentén, a Forrásház mel-
lett kialakított kertet.

Mondhatjuk, hogy Kispest kö-
zösségikert-nagyhatalom, hi-
szen az első és a második kert 
is itt, korábban kihasználatlan 
közterületen jött létre. Azok 
a kispestiek, akik lakótelepi 
körülmények között szeretné-
nek kertészkedni, fűszernö-

vényt, zöldséget, gyümölcsöt 
termeszteni, megtalálják itt 
a helyüket. Büszke vagyok 
arra, hogy mi indítottuk el ezt 
a mozgalmat, minden kertben 
várólisták vannak, ez is mu-
tatja, hogy népszerű a kertmű-
velés lakótelepi környezetben 
is. Éppen ezért tervezzük a 
sikeres kispesti közösségi kert-
mozgalom további bővítését 
– mondta el lapunknak a szüle-
tésnapi kerti partin Gajda Péter 
polgármester. 
Minden kertnek, amely kerek 
évfordulót ünnepel, próbálunk 
valamilyen ajándékkal kedves-
kedni. Itt szaletli épült, hogy a 
különböző eseményeket fedett 
helyen is meg tudják tartani – 
tette hozzá.

Tízéves az Aranykatica Kert

Kiskert a lakótelepen

A Bringázz a munkába! 
program keretében reggeli-
vel és ajándékokkal várta a 
munkába és iskolába kerék-
pározókat az önkormányzat 
a Shopmark előtt május kö-
zepén.

Mint az ilyen alkalmakkor 
megszokott, folyamatosan ér-
keztek a Shopmark előtti sá-
torhoz a kerékpárosok, kicsik 
és nagyok, reggelizni, beszél-
getni, regisztráltatni a bringát 
a kerületi rendőrség munka-
társaival és kitölteni egy kér-
dőívet a kerékpározási szo-
kásokról. Ez utóbbi a nemrég 
elrajtolt kerékpáros fejlesztési 
projekt miatt is fontos a kerü-
let számára.
Varga Attila alpolgármestertől 
megtudtuk: a projekt részeként 
már kerületszerte sok helyen 
állnak a kerékpártámaszok, 
a folytatásban a Hunyadi ut-
cában – az Ady Endre út és a 

Zalaegerszeg utca között – ke-
rékpársávokat alakítanak ki. 
Az Üllői úton, a Corvin körút 
és Jahn Ferenc utca között pe-
dig kerékpársávok, valamint 
kerékpárutak lesznek. Ezek-
nek köszönhetően új kerékpá-
ros-kapcsolatok jönnek létre 

a kerületen belül. Elsősorban 
a lakótelepi részeken kialakí-
tanak még 40 kerékpártárolót, 
ezekbe tárolónként 2 kerékpárt 
lehet elhelyezni. Ezek a boxok 
zárhatóak lesznek, használa-
tukra pályázni tudnak majd a 
kispestiek.  

Népszerű program

Paradicsompalán-
tákat kaptak
a kispestiek

TESTVÉRVÁROS

Összesen 3000 eredeti bolgár 
paradicsompalántát osztottak 
szét az óvodák, az iskolák, 
a közösségi kertek és a kis-
pestiek között május elején a 
Kossuth téren és a Wekerlei 
Kispiacon. Gajda Péter polgár-
mester és Vinczek György al-
polgármester mellett segített a 
Kossuth téri osztásban Hriszto 
Polendakov, a Bolgár Köztár-
saság magyarországi nagykö-
vete is.
Szeretnénk ezzel a program-
mal a bolgár kertészeti ha-
gyományokat feleleveníteni, 
ápolni – mondta el Tütünkov 
Hrisztov Jordán, a Kispesti 
Bolgár Nemzetiségi Önkor-
mányzat elnöke, aki hozzátet-
te, a magok ezúttal is a bolgár 
testvérvárosból, Smolyanból 
érkeztek, és a Közpark Kft. 
munkatársai neveltek szép pa-
lántákat belőlük.
Régi, de egyre népszerűbb 
hagyomány a paradicsompa-
lánta-osztás egy testvérvárosi 
kapcsolatunknak köszönhe-
tően. Kispestnek komoly bol-
gár kertészeti hagyományai 
vannak, ezért is örültem annak, 
hogy évekkel ezelőtt megkö-
töttük Smolyannal a testvér-
városi szerződést – mondta el 
az eseményen Gajda Péter pol-
gármester, aki beszámolt arról 
is, hogy idén folytatódik a test-
vérvárosi diákcsereprogram, 
amit évekkel ezelőtt a covid 
miatt kellett leállítani.
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KÖZÉRDEKŰ

FEJLESZTÉS

Mi épül a régi Vágóhíd helyén?

CIVILEK

Gajda Péter polgármester ar-
ról beszélt a találkozón, hogy 
az energiaválság miatt a múlt 
év végén bizonytalan időszak 
elé nézett az önkormányzat, 
kérdéses volt, miként éli túl a 
következő hónapokat. Aztán 
kiderült, nem olyan drámai a 

helyzet, mint ahogy gondolták. 
Februárban stabil költségve-
tést fogadott el a képviselő-
testület. Az volt a cél, hogy a 
kispestiek visszakaphassák a 
covid előtt megszokott szol-
gáltatásokat. Ilyen például a 
civil szervezetek támogatása, 

melyet idén jelentősen meg-
emelt összeggel írt ki az ön-
kormányzat – tette hozzá.
Varga Attila alpolgármester a 
köztisztasági feladatokról, a 
biciklis fejlesztésről, a játszó-
terek általános felújításáról 
számolt be a résztvevőknek.
Bemutatkozott Ternyák And-
rás, Kispest új alpolgármeste-
re, aki elmondta: fő területe a 
sport és a vagyongazdálkozás, 
a jövőbeli várospolitikai fej-
lesztési koncepciótervek ki-
dolgozása. Ez azért fontos, 
mert 2027–2028-tól várható-
an közvetlenül elérhető uniós 
források állnak majd rendel-
kezésre, amelyhez szükséges 
tervekkel rendelkeznie egy 
településnek. Ezekhez szük-
ségesek lesznek a széles körű 
társadalmi egyeztetések.  

Civil Fórumot tartottak

Érdeklődő civilek

A képviselő-testület febru-
árban fogadta el a Hofherr 
Albert utca – Iparos utca – 
Lajosmizsei vasútvonal által 
határolt területre készített 
Telepítési Tanulmánytervet, 
mely az oda tervezett fejlesz-
tés miatt készült.

A projekt a jelenleg hatályos 
Kispest Kerületi Építési Sza-
bályzat (Kispest KÉSZ) mó-
dosítását teszi szükségessé. A 
régi Vágóhíd mintegy 2,2 hek-
táros beépítetlen, elhanyagolt 
területének 2/3-án lakáscélú 
fejlesztést tervez a tulajdonos, 
a terv 325 lakással számol. A 
Budapest Főváros Városépíté-
si Tervező Kft. által készített 
partnerségi véleményezési do-
kumentáció volt a május eleji 
fórum témája. A résztvevők – a 
környék lakói, Vinczek György 
és Varga Attila alpolgármeste-
rek, Fekete Márk és Domokos 
Gábor önkormányzati képvise-

lők, Dódity Gabriella fővárosi 
képviselő – a zajterhelés növe-
kedésére, az építkezés okozta 
károkra, a várhatóan több száz 
új autó megjelenése okozta 
zsúfoltságra, a beruházás túlzó 
beépítési paramétereire hívták 

fel a figyelmet, és megfogal-
mazták ezekkel kapcsolatos 
javaslataikat.
A lakók hangsúlyozták: azt 
várják, hogy a lakosok érdeke-
it képviselje az önkormányzat, 
ne a beruházóét.

Zsúfoltságot okoz?

Deákos tanárok 
Lettországban

OKTATÁS

A Kispesti Deák Ferenc Gim-
názium négy tanára egy hetet 
töltött Lettországban az Eras-
mus+ Job shadowing projekt 
keretében. A pedagógusok 
ellátogattak a Rigától 223 ki-
lométerre, nyugatra fekvő 
Liepāja városába (Lettország 
harmadik legnagyobb városa), 
ahol a helyi 12 évfolyamos 
gimnázium mindennapjaiba 
nyerhettek betekintést. Az in-
tézményben eltöltött 5 mun-
kanapra a Liepājas pilsētas 5. 
vidusskola tanárai részletes 
órarenddel készültek magyar 
kollégáik számára. Az időbe-
osztásnak köszönhetően a kis-
pesti tanárok napi 3-4 tanórán 
vehettek részt. Megnézhettek 
többek között matematika-, 
német-, angol-, technika-, in-
formatika-, valamint történe-
lemórákat, melyek többségén 
a helyi tanárok magabiztosan 
használták az IKT-eszközöket. 
Az óraközi szünetekben, illet-
ve az előzetesen egyeztetett 
lyukasórákban az iskola egyik 
igazgatóhelyettese bemutatta 
az intézmény infrastruktúrá-
ját, valamint részletes tájékoz-
tatást nyújtott a lett oktatási 
rendszerről és a helyi tanterv-
ről. A tanárok városnézéssel, 
kulturális programokkal és a 
helyi gasztronómia felfedezé-
sével töltötték szabadidejüket 
– tájékoztatta lapunkat Rosta 
Viktor. 
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Gajda Péter, Kispest polgár-
mestere köszöntőjében arról 
beszélt: büszkék lehetünk a 

gyárra és minden munkatár-
sára, hiszen a gyár vezetése 
már a múlt században rájött 

arra, hogyan kell megbecsülni 
a cégnél dolgozó munkatársa-
kat, nemcsak munkát, hanem 
lakhatást is biztosított számuk-
ra. Kispesten, az Üllői út men-
tén áll a Hofherr-ház, amelyet 
éppen tavaly, a kerület várossá 
válásának 100. évfordulóján a 
lakóközösséggel közösen tu-
dott felújítani az önkormány-
zat, és ami egyik ékköve Kis-
pestnek. 
Somody László, a XVIII. kerü-
let alpolgármestere a majálist 
szervező Hofherr–Dutra Em-
léktársaság munkáját köszönte 
meg, hogy kiadványaikkal, 
munkájukkal az elkövetke-
zendő generációknak is meg-
mutatják azt, hogy a magyar 
gazdaság valamikor mire volt 

képes, és esetleg irányt mutat-
nak azoknak, akik most dönté-
si pozícióban vannak, hogy ez 
a helyes irány.
Hofherr Mátyás 1900-ban ala-
pította gyárát Kispesten, bé-
csi üzeme leányvállalataként. 
1912-től Hofherr–Schrantz–
Clayton–Shuttleworth Magyar 
Gépgyári Művek Rt., majd 
1951-től Vörös Csillag Trak-
torgyár (VöCsi) lett a neve, és 
1973-ig önálló gép- és traktor-
gyárként állt fenn. A gyár és 
az alapító személye mellett a 
Gépmajális helyszíne is ösz-
szekapcsolja a két kerületet: az 
épületben, az egykori Herrich–
Kis-villában lakott Herrich 
Károly, aki Kispest község 
egyik alapítója volt. 

ÜNNEP

Újra jártak a veterán traktorok
Tizenötödik alkalommal indították be a régi traktorokat és mezőgazdasági gépeket a XVIII. kerületi 
Hofherr–Dutra Gépmajálison, idén is a XVIII. kerületi Tomory Lajos Múzeum kertjében. 

1960-ban vezették be a DUTRA védjegyet

KEDVES KISPESTIEK!
A Párbeszéd Tere Óvárosi Minigaléria

és Közösségi Tér az alábbi
programokkal várja Önöket:

május 26. 17 óra:
Társasjáték klub

június 9. 17 óra:
Társasjáték klub

Könyvtárunk előzetes időpontegyeztetés 
után áll rendelkezésükre.

Június 15-től nyári szünetet tartunk.
Minden programunk ingyenes.

A programváltoztatás jogát fenntartjuk.
A Párbeszéd Tere az Ady Endre út 89.-ben található.

Facebook oldalunk:  Párbeszéd Tere | Facebook
E-mail címünk: parbeszedtere.iroda@gmail.com

Telefonszámunk: +3630-711-0323
Blogunk: parbeszedtere.blog.hu

PÁRBESZÉD TERE
KÖZÖSSÉGI TÉR

Humánszolgáltatási és Szociális Iroda 
Humánszolgáltatási Csoport 

cím: 1195 Budapest, Városház tér 18-20. 
telefon: (06-1) 3474-632 

e-mail: humanszolgaltatas@kispest.hu 
 

 

 

H I R D E T M É N Y 
a szünidei gyermekétkeztetés biztosításáról 

 
TISZTELT KISPESTI LAKOSOK! 

 
A gyermekek védelméről és a gyámügyi igazgatásról szóló 1997. évi XXXI. törvény 21/C. § (1) 
bekezdése rendelkezik arról, hogy a települési önkormányzat a szünidei gyermekétkeztetést a 
hátrányos helyzetű és a rendszeres gyermekvédelmi kedvezményben részesülő, halmozottan 
hátrányos helyzetű gyermekek részére ingyenesen biztosítja.  
A személyes gondoskodást nyújtó gyermekjóléti alapellátások és gyermekvédelmi szakellátások 
térítési díjáról és igénylésükhöz felhasználható bizonyítékokról szóló 328/2011. (XII. 29.) Korm. 
rendelet 13/A. § (1) bekezdése szerint szünidei gyermekétkeztetés keretében a gyermek 
lakóhelye, vagy ha a gyermek életvitelszerűen a bejelentett tartózkodási helyén lakik, a 
tartózkodási helye szerinti települési önkormányzat a déli meleg főétkezést biztosítja elvihető 
formában. 
A 2022/2023. tanév rendjéről szóló 22/2022. (VII. 29.) BM rendelet 2. § (2) bekezdése határozza 
meg a tanév utolsó tanítási napját, melyet a 2022/2023. tanév rendjére alkalmazandó 
veszélyhelyzeti szabályokról szóló 368/2022. (IX. 29.) Korm. rendelet 1. § (3) bekezdése módosít, 
miszerint a tanítási év utolsó tanítási napja 2023. június 16. (péntek).  
A nyári szünet 2023. június 19. napjától augusztus 31. napjáig tart, mely időszakra biztosítjuk 
a rászoruló kispesti iskolás gyermekek szünidei étkeztetését. 
 

Igény esetén a nyári szünetben az étkezést a kerületi napközis táborban biztosítjuk. 
Helyszíne a Kispesti Vass Lajos Általános Iskola, 1193 Budapest, Csokonai u. 9. 

 
A bölcsődék és az óvodák eltérő rendben szervezik a szünidei nyitva tartásukat, ezekben az 
intézményekben a jogviszonnyal rendelkező gyermekek ellátása folyamatosan biztosított. 
 
A szünidei gyermekétkeztetés KÉRELEMRE történik, ezért a szülőknek / törvényes képviselőknek 
írásban nyilatkozniuk szükséges. Az étkeztetés igénybevételével, nyilatkozatok leadásával 
kapcsolatban a Polgármesteri Hivatal Humánszolgáltatási és Szociális Iroda Humánszolgáltatási 
Csoport munkatársait keressék. 
 
Elérhetőségeik személyesen:  Budapest Főváros XIX. Kerület Kispesti  

Polgármesteri Hivatal  
1195 Budapest, Városház tér 18-20. 

    telefonon:  3474-696 
 
Budapest, 2023. május 08. 
 
Blázy Krisztina s.k. 
irodavezető 
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Telefonos egyeztetés alapján
folyamatosan (06-20-549-2400)

Telefonos egyeztetés alapján (06-20-
490-1072) minden hónap első keddjén

Telefonos egyeztetés alapján
(06-20-340-5818)

Telefonos egyeztetés alapján
(06-20-490-0916) a Fidesz-irodában 
(Ady Endre út 91.)

Telefonos egyeztetés alapján
(06-20-490-0968)

Telefonos egyeztetés alapján
(06-30-960-9916) a Fidesz-irodában 
(Ady Endre út 91.)

Előzetes telefonos bejelentkezés
alapján folyamatosan
(347-4525)
Polgármesteri Hivatal,
Városház tér 18-20.

12. sz. választókörzet Alpolgármesteri 
fogadóórája: Telefonos egyeztetés alapján 
(347-4523) a Polgármesteri Hivatalban
Képviselői fogadóórája: Minden hónap 
harmadik hétfőjén 17 és 18 óra között
a Kertvárosi Közösségi Házban
(Temesvár utca 117.)

11. sz. választókörzet
Telefonos egyeztetés alapján
(347-7400)

Wekerlei Társaskör Egyesület (Kós 
K. tér 10.) minden hónap második 
szerdáján 17.00-18.00-ig)

Telefonos egyeztetés alapján
(06-20-290-4875) a DK-irodában
(Ady Endre út 106.)

FERENCZI ISTVÁN
Listás képviselő
(Független)

Telefonos egyeztetés alapján folyama-
tosan (06-20-239-2122)

Telefonos egyeztetés alapján 
(347-4611) a Polgármesteri Hivatalban

KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK

2023. június 5., hétfő 16–17 óra között 
(X., Állomás u. 17., DK-iroda)

2023. június 1., csütörtök 17 óra
(XX., Ady E. u. 84/A., MSZP-iroda)

Minden hónap második keddjén a 
Forrásházban (Dobó Katica utca 18.), 
előzetes telefonos egyeztetést követő-
en (06-20-549-2456)

Minden hónap második hétfőjén 16 és 
18 óra között az MSZP-irodában
(Kossuth Lajos u. 50.)

Minden hónap első péntekén 17 és 18 
óra között a Kispesti Vass Lajos Általá-
nos Iskolában (Csokonai utca 9.) 
e-mail: ratkayandrea@gmail.com

Telefonos egyeztetés alapján
(06-30-635-5055),
e-mail: teknos.ferenc@kispest.hu

Telefonos egyeztetés alapján
(06-20-432-7731)

Telefonos bejelentkezés alapján
(06-20-368-1774)

KERTÉSZ CSABA
6. sz. választókörzet
(Független)

A személyes ügyfélfogadás előzetes időpontfoglalással történik a Polgármesteri Hi-
vatalban. Az ügyintézők telefonszáma és e-mail-címe elérhető a kispest.hu oldalon 
(ÜGYINTÉZÉS - ÜGYFÉLFOGADÁSI REND). Időpont egyeztetése a megadott elér-
hetőségeken lehetséges.

ÜGYFÉLFOGADÁS A VÁROSHÁZÁN

EGÉSZSÉGÜGY
FELNŐTT 24 ÓRÁS ORVOSI ÜGYELET:
1195 Budapest, Petőfi u. 49. Telefon: 282-9692

GYERMEKORVOSI ÜGYELET:
1089 Budapest, Üllői út 86. Heim Pál Gyermekkorház
(éjszaka, hétvége és ünnepnapok) Telefon: 264-3314

GAJDA PÉTER
polgármester
(MSZP)

TERNYÁK ANDRÁS
alpolgármester
(DK)

VINCZEK GYÖRGY
alpolgármester
(Momentum-DK-MSZP-Párbeszéd)

VARGA ATTILA
alpolgármester
(Momentum-DK-MSZP-Párbeszéd)

ARATÓ GERGELY
országgyűlési képviselő
(DK)

DR. HILLER ISTVÁN
országgyűlési képviselő
(MSZP)

FEKETE LÁSZLÓ
1. sz. választókörzet
(Momentum-DK-MSZP-Párbeszéd)

BOGÓ JÓZSEFNÉ
2. sz. választókörzet
(Momentum-DK-MSZP-Párbeszéd)

RÁTKAY ANDREA
3. sz. választókörzet
(Momentum-DK-MSZP-Párbeszéd)

TEKNŐS FERENC
4. sz. választókörzet
(Momentum-DK-MSZP-Párbeszéd)

SOMOGYI LÁSZLÓNÉ
5. sz. választókörzet
(Momentum-DK-MSZP-Párbeszéd)

ÉKES GÁBOR
8. sz. választókörzet
(Fidesz-KDNP)

LACKNER CSABA
7. sz. választókörzet
(Független)

PARÓCZAI ANIKÓ
9. sz. választókörzet
(Momentum-DK-MSZP-Párbeszéd)

DOMOKOS GÁBOR
10. sz. választókörzet
(Momentum-DK-MSZP-Párbeszéd)

VIDRA ZOLTÁN
Listás képviselő
(Fidesz-KDNP)

FEKETE MÁRK
Listás képviselő
(Fidesz-KDNP)

LAZÁNYI FERENC
Listás képviselő
(Fidesz-KDNP)

SONG SIMON
Listás képviselő
(Fidesz-KDNP)
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Zöldül  
a KÖKI Bevásárlóközpont  
és környéke
A Föld napja alkalmából 
rendezett faültetéssel 
megvalósult a KÖKI 
Bevásárlóközpont zöldítési 
programjának első része.  
A kispesti önkormányzattal 
együttműködésben összesen 
300 négyzetméternyi 
terület kerülhet 
beültetésre – az élhetőbb 
és környezettudatosabb 
jövő megteremtéséért tett 
erőfeszítések részeként. 

Varga Attila Kispest alpolgármester és Harasta Gábor KÖKI center manager

A jövő útja a biológiai sokszínűség

A KÖKI Bevásárlóközpont környezettudatossági 
törekvései között kiemelt helyen szerepel a 
zöldfelületek növelésének kérdése. Ennek első 
lépéseként 5 fát ültettek el az épület déli oldalán,  
a már meglévő sövények közötti részen. Ez még csak 
a kezdet, hiszen a jövőben 300 négyzetméternyi 
területet foglalnak majd el az úgynevezett 
biodiverz ágyások. A biológiai sokszínűség 
jegyében született koncepció lényege, hogy 
többféle faj együttélésére épít. A különböző fák, 
cserjék, magasabb és alacsonyabb növekedésű 
évelők és talajtakarók ökoszisztémában, tehát 

egymást támogató rendszerben, szintezetten 
kerülnek telepítésre. A növényválasztás a változó 
klimatikus körülményeknek megfelelően történik, 
vagyis a speciálisan városi igényekre nemesített 
szárazságtűrő fajtáké a főszerep. Természetesen  
az aszályos időszakban így sem kerülhető el  
az öntözés, azonban jóval kevesebb vízutánpótlásra 
van szükség, mint a hagyományos zöldfelületek 
esetében. A beültetések fenntarthatóságát  
a speciális gépekkel, komposzt és egyéb talajjavítók 
segítségével előkészített, megnövelt termő- és 
vízfelszívó képességű talaj biztosítja. A párologtatás 
csökkentéséért pedig az esztétikus és rendkívül 
hasznos mulcstakaró felel majd. 

Zöldül  
a KÖKI Bevásárlóközpont  
és környéke

A klímatudatosság alapja  
a szemléletformálás

A program a kispesti önkormányzat 
közreműködésével valósulhat meg, amely nagy 
hangsúlyt fektet a zöldfelületek, zöldfalak, 
zöldtetők kialakítására és fejlesztésére. Ez éppen 
úgy magában foglalja az éghajlatváltozás okozta 
kihívásokhoz való alkalmazkodást, mint a szabadtéri 
rekreációs funkcióknak való megfeleltetést.  
A kerület 2020-ban kidolgozott klímastratégiája 
többek között a vízgazdálkodás és épületenergia 
hatékonyságának növelését, valamint a napelemek, 
napkollektorok telepítését is célul tűzte ki. Varga 
Attila alpolgármester azt is elmondta, hogy az autós 
közlekedés csökkentése szintén prioritást élvez. 
Ennek egyik eszköze a közösségi kerékpárhálózat 
fejlesztése. 2010 óta EU-s pályázati források 
bevonásával folyamatosan épülnek új kerékpárutak 
és kerékpártárolók a környéken, 2016-ra  
a kerékpárhálózati terv is elkészült. A két keréken 
érkezőket a KÖKI-ben is számos kényelmi funkció 
várja: az ingyenes kézmosók, szerelőállványok és 
öltözőszekrények mellett az őrzött Bringa Ponton  
a díjtalan HELLO Bringás biztosítás garantálja  
a járművek biztonságát. Az elektromos autók után 
már az elektromos kerékpárok töltésére is van 
lehetőség a központban, ahol a környezettudatos 
működés minden területen előnyt élvez. 
Beletartozik a hatékony vízgazdálkodás,  
az energiatakarékos LED-világítás és a szelektív 
hulladékgyűjtés éppúgy, mint a műanyagmentes 
bevásárlóközpont koncepció, amely nemcsak 
a megújulás alatt álló ételudvarban kap komoly 
szerepet, de mosdókban elhelyezett kulacstöltő 
állomások létrehozását is inspirálta. 
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- fék-, futómű javítás
- motor és automata váltó olajcsere
- műszaki vizsga
- gumicsere
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